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Tehnologiile noi ºi
investiþiile, vitale pentru
economia circularã

E
conomia circularã, o ten-
dinþã majorã întâlnitã tot
mai frecvent în strategiile
companiilor, are ne-
voie de tehnologii
noi ºi de investiþii,
însã în þara noastrã

nu sunt suficiente investiþiile
în materie, dupã cum afirmã
autoritãþile.

Oana Özmen, secretar al
Comisiei pentru Industrii ºi servicii
din Parlamentul României, este de
pãrere cã, pentru ca România sã poa-
tã atinge obiectivele fixate în materie
de economie circularã, sunt impor-
tante trei lucruri: accesul la tehnolo-
gii noi, la investiþii ºi o atenþie deose-
bitã la implementarea proiectelor.

Laszlo Borbely, consilier de stat la
Departamentul pentru Dezvoltare
Durabilã din Guvern, subliniazã cã
în România nu sunt suficiente inves-
tiþii în economia circularã. Domnia

sa afirmã: ”Trebuie sã vinã cât mai
mulþi investitori, care sã-ºi dea sea-
ma cã România a luat în serios

schimbarea de mentalitate.
Economia circularã înseamnã
ºi un business bun, pentru ace-
le companii care ºi-au dat sea-
ma. (...) Partea privatã trebuie
sã ºtie cã meritã sã investeºti,
sã vinã cu expertizã, pentru cã
acum avem negociere cu

OECD, avem PNRR, avem bani.
Cred cã este o perioadã extraordinar
de importantã pentru România, ca sã
facem mai mult pe aceastã zonã”.

Un studiu publicat anul acesta de
compania de consultanþã Deloitte
atrage atenþia asupra faptului cã, în
timp ce economia circularã este re-
cunoscutã ”o mega-tendinþã” care
ºi-a fãcut loc în strategiile de
business, cifrele care indicã obiectiv
progresul tranziþiei au scãzut con-
stant în ultimii cinci ani. Acest lucru

înseamnã, conform oficiali lor
Deloitte, cã ”transformãrile spre mo-
delul economic circular nu þin pasul
cu creºterea cererii de consum ºi par
sã nu aibã un caracter sistemic”. De
aceea, compania propune drept cãi
de acþiune - pe de o parte, abordarea
prioritarã a sectoarelor esenþiale, cu
impact mare de mediu, aºa cum sunt
cel agroalimentar, industria produ-
cãtoare ºi construcþiile, iar pe de altã
parte, efortul sã implice sinergic ac-
torii de business, sectorul public ºi
societatea civilã.

Conform raportului Deloitte, in-
tervenþia ar trebui sã aibã loc în trei
planuri simultane, þinând cont nu
doar de raþiuni de mediu, ci ºi de fac-
tori precum efectele crizei sanitare ºi
ale tensiunilor geopolitice. În primul
rând, aceasta ar trebui sã includã po-
litici, obiective ºi norme de confor-
mare naþionale ºi supranaþionale
care sã determine actorii economici

de toate categoriile sã înceapã tranzi-
þia, creând astfel efecte unitare sau
comparabile de-a lungul lanþurilor
de valoare. În al doilea rând, inter-
venþia ar trebui sã se deruleze în plan
financiar, prin creºterea investiþiilor
în mãsurile de tranziþie - retehnologi-
zare, ecodesign etc. -, precum ºi
printr-o reformã fiscalã cu compo-
nentã de mediu, aºa-zisa ”contabili-
tate a costurilor reale”, care ia în cal-
cul ºi costurile de mediu ale afacerii.
În al treilea rând, studiul puncteazã
necesitatea educãrii ºi motivãrii
continue a oamenilor în sensul unei
mentalitãþi de trai ºi de consum
responsabile ºi eficiente.

În noiembrie anul trecut, Guvernul
estima cã România are cea mai micã
ratã de circularitate din UE, dar
printr-un Plan de acþiune ºi o strategie
naþionalã încearcã sã dezvolte econo-
mia circularã pânã la un impact pozi-
tiv de 1,43 miliarde de euro. n

ALINA

VASIESCU

Acord între Consiliul ºi
Parlamentul European
privind ratingurile ESG
Consiliul ºi Parlamentul European au ajuns, în luna
februarie, la un acord provizoriu cu privire la o pro-
punere de regulament privind activitãþile de rating de
mediu, social ºi de guvernanþã (ESG), cu scopul spo-
ririi încrederii investitorilor în produsele durabile,
potrivit consilium.europa.eu.
Ratingurile ESG oferã un aviz cu privire la profilul
de durabilitate al unei întreprinderi sau al unui in-
strument financiar, evaluând expunerea întreprinde-
rii sau a instrumentului respectiv la riscurile legate
de durabilitate ºi impactul lor asupra societãþii ºi a
mediului. Ratingurile ESG au un impact din ce în ce
mai important asupra funcþionãrii pieþelor de capital
ºi asupra încrederii investitorilor în produsele
durabile.
Vincent van Peteghem, ministrul belgian al Finanþe-
lor, a declarat: ”Salut acest acord. Sporirea încrede-
rii investitorilor prin ratinguri ESG transparente ºi
reglementate poate avea un impact semnificativ asu-
pra tranziþiei noastre cãtre un viitor mai responsabil
din punct de vedere social ºi mai durabil”. n
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Mircea Fechet, ministrul
Mediului: ”Acum vorbim de
reciclare, urmãtoarea discuþie

va fi despre reutilizare”
V

iteza cu care creºte Siste-
mul de Garanþie- Retur-
nare (SGR) este una ex-
trem de mare, susþine

Mircea Fechet, ministrul Mediului,
Apelor ºi Pãdurilor, care este de pã-
rere cã, dupã ce SGR va fi ”pe picioa-
rele lui 100%”, urmãtoarea discuþie
foarte importantã va fi despre ”reuti-
lizarea ambalajelor”. Domnia sa a
declarat recent, într-o conferinþã or-
ganizatã de CursDeGuvernare.ro:
”Am inaugurat, lângã Bucureºti, la
Otopeni, cel de-al patrulea centru de
sortare ºi de numãrare, un centru ex-
trem de modern, cu o capacitate de
ºase tone în fiecare orã ºi care, dinco-
lo de faptul cã asigurã infrastructura
necesarã pentru garanþie - returnare
pentru zona de sud, înseamnã în ace-
laºi timp ºi locuri de muncã. Peste
150 de oameni urmeazã sã lucreze
acolo ºi, dacã o sã adunãm angajaþii
fiecãrui centru de numãrare ºi de sor-
tare ºi dacã adunãm cei o mie de
ºoferi care astãzi lucreazã pe cele o
mie de camioane care transportã am-
balaje din bãuturi, ºi dacã ne uitãm la
întreaga industrie orizontalã care se
dezvoltã în fiecare zi datoritã SGR,
putem spune nu doar cã vom avea o
Românie mai curatã, ci ºi o Românie
mai prosperã din punct de vedere
economic. Mai ales în contextul în
care accesul la resurse naturale une-
ori e limitat. Din acest motiv, nu pot
decât sã mã bucur cã sistemul garan-
þie - returnare funcþioneazã bine. Nu
avem probleme, nu s-a blocat… E
adevãrat, spun uneori cetãþenii cã
aºteaptã mai mult la rând, mai sunt
cozi uneori la centrele de colectare.
Pe unii îi deranjeazã chestia asta, al-
þii profitã ºi mai socializeazã acolo,
la coadã, însã toatã România partici-
pã la acest sistem. Este un sistem
care a schimbat viaþa fiecãrui român
ºi suntem pe traiectoria pe care
ne-am asumat-o”.

Conform ministrului, la data de 7
mai, românii au returnat nouã milioa-
ne de ambalaje, într-o singurã zi.
Mircea Fechet a subliniat: ”Imagina-
þi-vã cum aratã nouã milioane de
PET-uri aruncate pe marginea dru-
mului, într-un lac, într-o pãdure,
într-un râu, sau chiar ºi la groapa de
gunoi, acolo unde ajungeau pânã
acum. Astãzi, toate acele PET-uri,
doze sau sticle, ajung în fabricile de
reciclare din România, iar ãsta nu
poate fi decât un lucru care sã mã bu-
cure extraordinar de tare”.

Mircea Fechet a amintit ºi de ”re-
parare ºi reutilizare”, afirmând: ”Am
avut discuþii cu colegii din Comisia
pentru mediu ºi echilibru ecologic de
la Camera Deputaþilor, care au fost
de acord cu un proiect de lege pri-
vind repararea ºi reutilizarea echipa-
mentelor electrice ºi electronice.
Sunt multe astfel de echipamente
care ies din uz, sunt companii care le
schimbã, bãnci, societãþi comerciale
ºi, în loc sã ajungã sã fie tocate într-o
fabricã de reciclare sau, cine ºtie pe
unde, ele pot sã fie reparate ºi pot sã
fie folosite mai departe, fie în ºcoli,
fie în grãdiniþe, fie în alte instituþii
sociale, ºi cred cã acesta este un mare
câºtig”.

Vorbind despre reutilizarea amba-
lajelor, domnia sa a declarat: ”O sti-
clã poate fi reutilizatã de 50 pânã la
60 de ori. Asta înseamnã cã în loc sã
producem o nouã sticlã, sã o topim la
1.100 de grade, spre deosebire de
1.800 când nu folosim material reci-
clabil, dar totuºi… sã consumãm atât
de multã energie ºi sã facem o nouã

sticlã, e suficient sã spãlãm ambala-
jul respectiv ºi sã-l refolosim. Acesta
este urmãtorul mare lucru pe care ar
trebui sã-l facem”.

Oana Özmen, deputat:
”Pentru economia circularã,
miza e sã avem acces la
tehnologii noi ºi investiþii”

Pentru ca România sã poatã atinge
obiectivele fixate în materie de eco-
nomie circularã sunt importante trei
lucruri: accesul la tehnologii noi, la
investiþii ºi o atenþie deosebitã la im-
plementarea proiectelor, este de pã-
rere Oana Özmen, secretar al Comi-
siei pentru Industrii ºi servicii din
Parlamentul României. Domnia sa a
declarat în cadrul conferinþei mai sus
menþionate: ”Atunci când vorbim de
economie circularã vorbim de mate-
riale fiabile, care pot fi refolosite. În
2022, Comisia pentru industrii a pre-
zentat un prim pachet de mãsuri pen-
tru a accelera tranziþia cãtre econo-
mie circularã în cadrul Planului de
acþiune pentru economie. Propuneri-
le includ promovarea economiei du-
rabile, încurajarea consumatorilor
pentru tranziþie verde, revizuirea re-
glementãrilor. La nivel global avem
doar 7,2% produse care au ajuns în
sfârºit la finalul ciclului de viaþã ºi
care pot fi reutilizate, Uniunea are o
þintã ambiþioasã de 11,7%. În Româ-
nia însã, doar 1,3% este procentul
produselor care se reîntorc în ciclul
de utilizare. Dincolo de acest aspect,
trebuie sã înþelegem cât de important
este sã avem o campanie de conºtien-
tizare, cum reuºim ca acest proces de
reutilizare a produselor, nu doar a ce-
lor din plastic, ci ºi alte produse. E
important sã reparãm electrocasni-
cele, nu sã cumpãrãm alte produse,
sau sã rezolvãm problema resturilor
care provin din mater ia le de
construcþii - e o mare provocare”.

În opinia sa, SGR este un sistem
”îmbucurãtor pentru moment” pen-

tru cã, cel puþin la nivelul Capitalei,
existã o creºtere a procentului de co-
lectare. În plus, ”dincolo de costul
per PET, este important sã vedem în
ce mãsurã în t regul s i s tem e
funcþional”.

Oana Özmen a mai spus: ”Din di-
scuþiile cu cetãþenii, cea mai mare
problemã pare sã fie timpul foarte
lung pe care îl petrec atunci când vor
sã returneze aparaturã electrocasni-
cã, mobilier vechi, dacã au o proble-
mã cu materiale de construcþii rezul-
tate în urma renovãrii. Este foarte
important sã investim în tehnologii
verzi, care sã permitã ca materialele
sã poatã fi reutilizate, astfel încât ce
rãmâne în final sã nu compromitã
mediul”.

Laszlo Borbely, consilier de
stat: ”În România nu sunt
suficiente investiþii în
economia circularã”

În România nu sunt suficiente in-
vestiþii în economia circularã, afirmã
Laszlo Borbely, consilier de stat la
Departamentul pentru Dezvoltare
Durabilã din Guvern, subliniind cã
în prezent sunt purtate discuþii cu
Ministerul de Finanþe în legãturã cu
etichetarea ecologicã a finanþãrilor.

Domnia sa a precizat la evenimen-
tul organizat de CursDeGuverna-
re.ro: ”Trebuie sã vinã cât mai mulþi
investitori, care sã-ºi dea seama cã
România a luat în serios schimbarea
de mentalitate. Economia circularã
înseamnã ºi un business bun, pentru
acele companii care ºi-au dat seama.
Am avut o primã întâlnire cu Banca
de Investiþii Europeanã, Banca Mon-
dialã, BERD. Au venit cu toþii sã dis-
cute în ce stadii ne aflãm. Au fost
mulþumiþi de structura de guvernanþã
ºi au spus: «pentru sistemul bancar
european, România este o zonã inte-
resantã». Partea privatã trebuie sã
ºtie cã meritã sã investeºti, sã vinã cu
expertizã, pentru cã acum avem ne-
gociere cu OECD, avem PNRR,
avem bani. Cred cã este o perioadã
extraordinar de importantã pentru
România, ca sã facem mai mult pe
aceastã zonã”.

Constantin Damov, CERC:
”Trebuie sã evitãm
eco-dumpingul”

Concurenþa neloialã din China ºi
din alte state, care apare pe piaþa eco-
nomiei circulare, este un motiv de
îngrijorare pentru Constantin Da-
mov, preºedintele Coaliþiei pentru
Economie Circularã - CERC, care a

declarat la evenimentul menþionat:
”Recomandãrile noastre la Bruxelles
ºi pe care le transmitem ºi reprezen-
tanþilor Guvernului României sunt
cã pe aceastã piaþã pot intra toþi cei
care respectã aceleaºi standarde. ªi
dacã nu, ne vom proteja într-un anu-
me fel - nu spun de taxe vamale, ci
pur ºi simplu, dacã la o petrecere tre-
buie sã venim îmbrãcaþi frumos, cu
costum, cu papion, cu pantofii fãcuþi,
nu pot sã vinã ºi alþii cu cizme înno-
roiate, care sã intre la distracþie, pen-
tru cã sunt mai ieftini. Trebuie sã
evitãm eco-dumpingul ºi trebuie sã
avem o piaþã în care accesul sã aibã
acelaºi nivel de ambiþie”.

Pentru Constantin Damov, SGR
este cel mai mare proiect ”de echipã
naþional”, de succes, iar cozile for-
mate la aparate aratã cã ”lumea îºi
doreºte sã fie acolo”.

Gemma WEBB, RetuRO
SGR: ”Vom egala
capacitatea de prelucrare cu
cea de punere în piaþã”

Preºedintele RetuRO SGR, Gemma
Webb, a declarat cã, pânã acum, sunt
1,5 miliarde de ambalaje puse în pia-
þã, iar previziunea pentru întreg anul
curent, în România, este de este de
ºapte miliarde de ambalaje - sticlã,
plastic ºi aluminiu. Domnia sa a pre-
cizat: ”Astãzi avem capacitatea de a
prelucra trei miliarde anual, deci ju-
mãtate, dar în curând vom egala ca-
pacitatea de prelucrare cu cea de pu-
nere în piaþã”. Gemma Webb a mai
spus: ”Imaginea de succes este sã fa-
cem din reciclare o componentã a
vieþii fiecãruia din România, sã atin-
gem þinta europeanã pentru reciclare
ºi sã avem o Românie mai curatã ºi
mai verde. Aceasta e imaginea suc-
cesului. Dificultãþi, sigur, avem.
Vorbim de una dintre cele mai com-
plexe iniþiative care se implementea-
zã în România în domeniul econo-
miei circulare ºi al reciclãrii. Discu-
tãm de implicarea tuturor cetãþenilor
români, a 80.000 de comercianþi,
4.000 de producãtori ºi importatori ºi
de autoritãþi care au trebuit sã cola-
boreze pentru a pune în funcþiune
acest sistem. Trebuie precizat cã sis-
temul SGR din România este al doi-
lea cel mai mare, dupã cel din Ger-
mania ºi, foarte important, este cel
mai mare sistem deplin integrat de
garanþie returnare din lume. Trebuie
sã þinem cont de aceste realitãþi. Ca
sã facem funcþional acest sistem, sã
obþinem schimbarea de mentalitate,
a trebuit mai întâi sã construim infra-
structura. Ca sã implicãm consuma-

torii a trebuit sã asigurãm un acces
facil al acestora la sistem. Ce am
construit noi, RetuRO, a fost aceastã
infrastructurã, care implicã folosirea
celor mai noi tehnologii ºi amplasa-
rea în toatã þara a facilitãþilor moder-
ne de numãrat ºi de sortat. Avem în
acest moment patru astfel de centre,
iar capacitatea de procesare este de 3
miliarde de recipiente. În urmãtoare-
le luni vom mai deschide alte trei
centre”.

Concluzionând, oficialul RetuRO
a declarat cã SGR funcþioneazã,
chiar dacã apar ºi vor continua sã
aparã probleme, probabil, în urmãto-
arele ºase luni. ”E ceva normal. Toa-
te celelalte pieþe au experimentat
aceleaºi probleme”, a spus Gemma
Webb, subliniind: ”Peste tot este la
fel, începi ceva de la zero ºi înveþi pe
parcurs ce e de fãcut. Ce a fost fanta-
stic aici, în România, a fost coopera-
rea tuturor - producãtori, retaileri,
HoReCa, autoritãþi, toþi au cooperat
pentru a rezolva problemele”.

Alin Viºan, ARAM:
”Va trebui sã sprijinim
sistemele de
colectare/reciclare a
majoritãþii ambalajelor”

Alin Viºan, preºedintele Asocia-
þiei Române pentru Ambalaje ºi Me-
diu (ARAM), a adus în atenþie, la
conferinþa mai sus amintitã, proble-
ma ambalajelor care nu au cum sã in-
tre în SGR, subliniind: ”Sã nu pier-
dem din vedere esenþa: în continuare
va trebui sã fim foarte atenþi ºi sã
sprijinim sistemele predominante de
colectare/reciclare a majoritãþii
ambalajelor care de fapt nu au cum
sã intre în SGR.

SGR, în toate þãrile în care fun-
cþioneazã, este dedicat ambalajelor
de bãuturi. E foarte bine cã e aºa pen-
tru cã pot fi colectate uºor, rapid, fa-

cil ºi eficient. Dar restul ambalajelor
- vorbim de 75% din ambalajele puse
în piaþã - vor trebui sã fie în continua-
re colectate ºi reciclate prin sisteme-
le în funcþiune”.

Geanin ªerban, OIREP
Ambalaje: ”Simþim lipsa de
abordare unitarã a celor
care autorizeazã”

Geanin ªerban, preºedintele Aso-
ciaþiei OIREP Ambalaje reclamã
“lipsa de abordare unitarã a celor
care autorizeazã”, afirmând: ”Avem
surpriza ca pentru aceeaºi activitate
interpretãrile sã fie diferite la nivel
de judeþ ºi, din nefericire, nu existã
informaþii minime obligatorii în aces-
te autorizaþii, astfel încât fiecare din-
tre noi sã ºtim cã, în colaborarea cu
un anumit partener, el poate ºi a fost
verificat cã are capabilitatea de a ge-
stiona o anumitã cantitate, în anumi-
te condiþii, în funcþie de locaþia în
care îºi desfãºoarã activitatea, res-
pectiv echipamentele cu care este
dotat. Am fãcut de fiecare datã de-
mersuri, în discuþiile noastre cu
Agenþia Naþionalã de Protecþia Me-
diului, tocmai pentru a ajunge
într-un timp cât mai scurt la aceste
informaþii de care avem nevoie, la
care sã facem referire atunci când ra-
portãm anumite cantitãþi gestionate
prin partenerii noºtri ºi, mai ales, in-
terpretarea cu privire la procesul de
reciclare în anumite domenii sã fie
unitar abordatã la nivel naþional”.

Valentin Negoiþã, ECOTIC:
”Capacitatea de reciclare din
România depãºeºte cu mult
volumul de deºeuri colectat”

Capacitatea de reciclare din Româ-
nia depãºeºte cu mult volumul de
deºeuri colectat actualmente, susþine
Valentin Negoiþã, preºedintele aso-
ciaþiei ECOTIC, care a menþionat:
”Cantitãþile de materii prime valori-
ficate în urma reciclãrii se cifreazã la
circa 189.000 de tone de fier, 55.000
de tone plastic, 11.000 tone de alu-
miniu ºi 7.100 de tone de circuite in-
tegrate. ECOTIC este implicat în
mod activ, din anii 2009 – 2010, în
activitatea de recondiþionare ºi reuti-
lizare a deºeurilor, împreunã cu par-
tenerii noºtri de la Ateliere fãrã
Frontiere, organizaþie specializatã în
domeniul recondiþionãrii echipa-
mentelor. Colaborarea noastrã cu
Asociaþia Ateliere fãrã Frontiere a
contribuit la recondiþionarea a peste

45.000 de unitãþi echipamente elec-
tronice, printre care desktopuri, lap-
topuri, printere, display-uri ºi table-
te, care au fost ulterior donate unor
ºcoli din mediul rural ºi unor comu-
ni tã þ i defavor iza te . Inc lus iv
ONG-uri de pe teritoriul României”.

În opinia sa, pentru a stimula tran-
ziþia la economia circularã sunt ne-
cesare o serie de mãsuri, reglementã-
ri, care privesc în primul rând inova-
rea ºi cercetarea în domeniul econo-
miei circulare, dezvoltarea unei reþe-
le naþionale de ateliere de reparaþii ºi
recondiþionãri (care face parte din
strategia României), dezvoltarea in-
frastructurii de colectare la nivel na-
þional, reducerea fluxurilor paralele
de deºeuri ºi reducerea exportului de
fier vechi, care, în cazul României,
reprezintã peste o treime din volu-
mul de deºeuri generat anual. n

Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor ºi Pãdurilor: ”Am inaugurat, lângã Bucureºti, la Otopeni, cel de-al patrulea centru de sortare ºi de
numãrare, un centru extrem de modern, cu o capacitate de ºase tone în fiecare orã ºi care, dincolo de faptul cã asigurã infrastructura necesarã
pentru garanþie - returnare pentru zona de sud, înseamnã în acelaºi timp ºi locuri de muncã". (Sursa foto: facebook / Mircea Fechet)
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”Implementãm proiecte de sustenabilitate în
fabrica din Ploieºti, pentru reducerea

consumului de resurse, emisii ºi deºeuri”
(Interviu cu Monica Constantin, Director Legal & Corporate Affairs Bergenbier SA)

l ”An de an implementãm proiecte care au ca obiectiv principal reducerea amprentei de carbon atunci când producem bere”

Reporter: Care este, în 2024, stra-
tegia de sustenabilitate a companiei pe
care o reprezentaþi?

Monica Constantin: Strategia de
sustenabilitate a Bergenbier SA vizea-
zã trei piloni importanþi, aliniaþi cu
obiectivele globale Molson Coors Be-
verage Company, grupul din care fa-
cem parte, dar ºi cu principiile ESG.
Ne propunem sã avem impact pozitiv
asupra oamenilor ºi comunitãþilor, sã
promovãm consumul responsabil de
alcool ºi sã ne reducem amprenta asu-
pra mediului înconjurãtor. Aceastã
strategie a fost trasatã în urmã cu câþi-
va ani ºi urmãrim îndeaproape progre-
sele pe care le facem. ªi în 2024 ne
concentrãm pe aceiaºi piloni, vom im-
plementa campanii de consum respon-
sabil, proiecte de voluntariat care sus-
þin protejarea mediului, cum ar fi ac-
þiuni de curãþenie, dar ºi proiecte de

sustenabilitate în fabrica din Ploieºti,
prin care vizãm reducerea consumului
de resurse, emisii ºi deºeuri.

Reporter: Ce investiþii aveþi în ve-
dere în acest an, pe partea de sustena-
bilitate, ºi ce buget le alocaþi? Ce aþi fi-
nalizat, pe segmentul în cauzã, anul
trecut?

Monica Constantin: An de an im-
plementãm proiecte care au ca obiec-
tiv principal reducerea amprentei de
carbon atunci când producem bere,
proiecte care înseamnã investiþii pe
care le facem în fabrica din Ploieºti.
Aºa am reuºit anul trecut sã reciclãm
aproape în totalitate deºeurile produse,
peste 3.400 de tone, am continuat sã
valorificãm deºeurile menajere în pro-
porþie de 100%, am consumat energie
electricã ºi termicã cu 3, respectiv 6
procente mai puþin decât în anul prece-
dent. Avem în 2023 o reducere double

digit (n.r. cu douã cifre) a emisiilor de
carbon, de 22%. Am investit în diver-
sificarea portofoliului de produse
non-alcoolice, sã oferim opþiuni res-
ponsabile consumatorilor care nu pot
sau nu doresc sã consume alcool.

Am punctat trei lansãri non-alcooli-
ce anul trecut: o extindere a gamei
Fresh 0.0 ºi variantele fãrã alcool Sta-
ropramen ºi Stella Artois.

Toate aceste rezultate ºi multe al-
tele sunt datorate investiþiilor con-
stante în fabricã, în portofoliu, dar ºi
în echipele noastre, în oamenii Ber-
genbier, care implementeazã respon-
sabilitatea în toate ariile de expertizã
pe care le avem în companie.

Reporter: Credeþi cã, în timp, SGR
va responsabiliza ºi educa consumato-
rul? Ce grad de colectare ºi reciclare
estimaþi cã vom avea la finele anului?

Monica Constantin: Fãrã îndoialã
cã Sistemul de Garanþie Retunare
(SGR) este un proiect complex, aflat la
început de drum ºi care are scopul clar
de a ne responsabiliza ºi educa în ceea
ce priveºte reciclarea. Ca producãtor
de bere, ne dorim sã vedem cã ambala-
jele produselor noastre sunt colectate
ºi reciclate corect, aºa cã depunem
eforturi, la rândul nostru, de a avea
campanii de informare ºi responsabili-
zare a reciclãrii. Gradul de colectare
creºte de la lunã la lunã ºi cred cã vom
reuºi sã acoperim, cu centrele de sorta-
re pe care SGR le va avea pânã la final

de an, un procent de colectare ºi reci-
clare mid double digit.

Sistemul de Garanþie Returnare este
la început de drum, însã cred cã este un
proiect necesar în acest moment pen-
tru România. Viitorul ambalajelor
înseamnã reciclare ºi circularitate, iar
SGR rãspunde la aceastã cerinþã.

Reporter: Care au fost cele mai
mari provocãri pentru compania pe
care o reprezentaþi în implementarea
principiilor ESG?

Monica Constantin: Mã bucur sã
fac parte dintr-o companie unde aceste
principii au venit intrinsec, compania
noastrã ºi-a dorit, în primul rând, sã
aibã un business sustenabil ºi sãnãtos.

Avem un mare sprijin în grupul
Molson Coors Beverage Company, iar
expertiza de care am avut nevoie la
început ne-a fost oferitã necondiþionat
de colegii noºtri care trecuserã
printr-un exerciþiu similar cu ani în
urmã. Probabil cã la început e dificil sã
vezi cum poþi aplica cerinþele ESG în
companie, însã business-ul nostru se
bazeazã pe înalte principii etice, dar ºi
pe un spirit strâns de colaborare; astfel
a fost mai uºor sã ne trasãm o strategie
clarã ºi sã ne setãm þinte tangibile. Am
avut ºi avem în continuare o organiza-
þie care susþine principiile ESG ºi în
Bergenbier SA continuãm pe drumul
sustenabilitãþii ºi responsabilitãþii.

Reporter: Vã mulþumesc! n

S
trategia de sustenabilitate a Bergenbier SA vizeazã trei

piloni importanþi - impact pozitiv asupra oamenilor ºi co-

munitãþilor, promovarea consumului responsabil de alco-

ol ºi reducerea amprentei asupra mediului înconjurãtor,

ne-a declarat Monica Constantin, Director Legal & Cor-

porate Affairs Bergenbier SA, subliniind cã, în fiecare an, compania

implementezã proiecte ce au ca obiectiv principal reducerea am-

prentei de carbon atunci când produce bere. Anul trecut, Bergen-

bier a reciclat aproape în totalitate deºeurile produse, a valorificat

deºeurile menajere în proporþie de 100%, respectiv a consumat

mai puþinã energie electricã ºi termicã decât în anul precedent.
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”Dezvoltarea durabilã este crucialã pentru a
rãspunde provocãrilor majore ale ultimilor ani”

(Interviu cu Teia Ciulacu, preºedinta ºi fondatoarea Viitor Plus - asociaþia pentru dezvoltare durabilã)

Reporter: Cum a luat naºtere aso-
ciaþia Viitor Plus, cui se adreseazã ºi
cum promovaþi aspectele ce þin de dez-
voltare durabilã?

Teia Ciulacu: Viitor Plus s-a nãscut
în 2006, dintr-un vis îndrãzneþ de a
transforma ideea de dezvoltare durabi-
lã în realitate concretã. Misiunea noa-
strã este sã punem în practicã acest
concept în toate aspectele sale interco-
nectate: mediul, aspectele umane, eco-
nomice ºi sociale.

Povestea noastrã începe cu Adoptã
un copac, programul nostru de împã-
duriri din sudul României, prin care
am redat naturii ºi oamenilor 232 de
hectare de terenuri degradate sau
deºertificate, cu ajutorul a peste
40.000 de voluntari. Apoi au urmat
douã iniþiative de economie socialã pe
care le-am creat în 2009 pentru a redu-
ce cât mai mult poluarea cu deºeuri în
România - este vorba despre Recicle-
ta, care colecteazã materiale reciclabi-
le cu transport nepoluant, ºi Atelierul
de Pânzã, care produce sacoºe reutili-
zabile din bumbac netratat ºi alte di-
verse produse create din resturi textile
pre-producþie. În urmãtorii ani am
reuºit sã punem mai mult accent pe
educaþia de mediu, informare la scarã
naþionalã despre economia circularã,
dar ºi proiecte punctuale cu impact pe
termen lung - amenajare eco-turisticã
de la cascada Bigãr sau construcþia de
panouri solare pentru beneficiari so-
ciali. Au luat astfel naºtere alte ºapte
programe: Eco Provocarea, Harta Re-
ciclãrii, Bine Primit, Regenesis, Biro-
ul Eco, iar nu de mult, Roua din Vur-
pãr. În plus, am integrat o misiune so-
cialã puternicã, angajând persoane cu
dizabilitãþi sau care provin din medii
vulnerabile.

Toate aceste programe variate, dar
aliniate misiunii noastre pentru suste-
nabilitate continuã ºi se dezvoltã în
prezent. Ne adresãm atât adulþilor din
toate colþurile þãrii, care se pot implica
alãturi de noi în aceste activitãþi varia-
te, cât ºi copiilor, prin materialele edu-
caþionale de mediu pe care le facem
pentru a putea fi folosite în Sãptãmâna
Verde.

Promovãm tot ceea ce facem pentru
mediu ºi oameni pe toate canalele noas-
tre - site-uri, social media, Youtube,
dar ºi în materialele educaþionale pe
care le pregãtim pentru toate clasele
ºcolare, de la pregãtitoare pânã la clasa
a XII-a. În plus, rãspundem pozitiv
oricãrei iniþiative de a organiza trai-
ninguri ºi activitãþi de sustenabilitate
pentru companii ºi ateliere educative
pentru copii la evenimente publice.

Reporter: Ce programe aveþi în de-
rulare anul acesta ºi în ce parteneriate
sunteþi implicaþi pentru promovarea
obiectivelor de sustenabilitate? Care
sunt rezultatele programelor pe care le
desfãºuraþi?

Teia Ciulacu: În 2024 continuãm
activitãþile în toate programele noas-
tre: împãduriri în Adoptã un copac, noi
produse textile în Atelierul de Pânzã,
noi cadouri sustenabile în Bine Primit,
ateliere de învãþare non-formalã în Bi-
roul Eco, o nouã tabãrã în Eco Provo-
carea, noi puncte pe Harta Reciclãrii,
servicii de colectare materiale recicla-
bile prin Recicleta, proiecte de eficien-
þã energeticã în Regenesis ºi activitãþi
de învãþare despre naturã în naturã la
Roua din Vurpãr, judeþul Sibiu. În toa-
te programele noastre avem compo-
nenta de educaþie de mediu pentru cã
ºtim cã schimbarea vine din implica-
rea cât mai multor persoane.

Rezultatele noastre de pânã acum
sunt: 232 hectare de pãdure în sudul
României; 512.558 produse textile cu-
sute în Atelierul de Pânzã (sacoºe, sã-
culeþi, accesorii din bumbac); aproape
6.500 de cadouri sustenabile Bine Pri-
mit livrate cãtre companii; peste 2.000
de participanþi la training-urile Biroul
Eco; 36.000 de tineri implicaþi în Eco
Provocarea; 1 milion de utilizatori
unici pe hartareciclãrii.ro; peste 1 mi-
lion materiale colectate pentru recicla-
re cu transport nepoluant; 536 panouri
solare pe ºcoli ºi grãdiniþe în progra-
mul Regenesis; 126.000 de elevi au
învãþat din materialele educaþionale
pentru Sãptãmâna Verde.

Avem 126 de parteneri care ne susþin
în programele noastre, fãrã de care nu
am fi ajuns la aceste rezultate.

Menþionez cu aceastã ocazie avan-
tajele companiilor de a cumpãra pro-
duse ºi servicii cu costuri zero de la
unitãþile protejate. Conform Legii
448/2006 privind protecþia persoane-
lor cu dizabilitãþi (modificatã în 2020),
companiile au posibilitatea de a face
achiziþii de la unitãþi protejate, uti-
lizând jumãtate din fondul taxei pe di-
zabilitate. Companiile pot utiliza ju-
mãtate din banii aferenþi acestei taxe
pentru a cumpãra bunuri ºi servicii de
la unitãþi protejate, care lucreazã pre-
ponderent cu persoane cu dizabilitãþi,
aºa cum facem noi în Atelierul de
Pânzã ºi Recicleta. Partenerii noºtri
aleg sã cumpere produse textile din
materiale sustenabile ºi servicii de co-
lectare pentru reciclare cu transport
nepoluant.

Reporter: Care consideraþi cã este
rolul dezvoltãrii durabile în contextul
provocãrilor ultimilor ani?

Teia Ciulacu: În ultimii ani vedem
efectele schimbãrilor climatice, iar ac-
þiunile pentru mediu pot echilibra fe-
nomenele meteo ºi hrana care creºte
pe câmpuri. De exemplu, plantarea
unei pãduri sau a unei perdele forestie-

re creºte producþia agricolã, atrage
precipitaþii ºi reduce intensitatea fur-
tunilor.

Dezvoltarea durabilã este crucialã
pentru a rãspunde provocãrilor majore
ale ultimilor ani. În faþa crizei climati-
ce, pandemiei de COVID-19, inegali-
tãþilor sociale ºi problemelor de secu-
ritate alimentarã, dezvoltarea durabilã
oferã soluþii integrate. Pe termen lung,
prin promovarea educaþiei de mediu,
echitãþii sociale, energiei regenerabi-
le, practicilor agricole sustenabile,
putem construi un viitor mai sigur ºi
prosper pentru toþi.

Reporter: Care sunt cele mai mari
provocãri în implementarea obiective-
lor de dezvoltare durabilã?

Teia Ciulacu: În primul rând, sã
înþelegem ce este dezvoltarea durabi-
lã, de ce este ea importantã în viaþa no-
astrã ºi a generaþiilor care urmeazã.
Gândiþi-vã cã s-a introdus educaþia
pentru mediu ºi schimbãri climatice în
sistemul formal de educaþie abia anul
trecut ºi va dura niºte ani buni pânã sã
vedem efectele pozitive ale acestui de-
mers. Iar acum, în roluri decizionale la
nivel de organizaþii sunt în marea lor

majoritate oameni care nu au benefi-
ciat în deceniile trecute de astfel de
programe consistente, pe termen lung,
de educare la acest capitol. Goana
dupã profit exclusiv, fãrã considerare a
impactului pe care acþiunile noastre le
au asupra mediului ºi oamenilor, ne-au
adus aici. Deci, cel mai important ºi
cel mai greu este sã ne educam, chiar si
prin forþe proprii, la acest capitol.

O altã provocare importantã este le-
gatã de necesitatea alocãrii de resurse.
Vorbim de un proces de tranziþie cãtre
alte modele de dezvoltare economicã,
noi tehnologii, noi principii de operare
care necesitã investiþii la început, ca sã
vedem rezultatele în timp. Iar pentru
asta trebuie sã ne cultivãm rãbdarea ºi
viziunea pe termen lung în ceea ce fa-
cem. ªi sã întelegem la fel de bine care
este costul inacþiunii. Cu mult mai
mare decât ce ar fi necesar ca investiþii
acum.

Reporter: Ce presupune comporta-
mentul unui cetãþean atent la mediu?
Cât de cunoscut este conceptul de su-
stenabilitate în rândul populaþiei ºi
care este deschiderea în acest sens?

Teia Ciulacu: Comportamentul
unui cetãþean atent la mediu presupu-
ne acþiuni responsabile ºi conºtiente în
viaþa de zi cu zi, precum reciclarea, re-
ducerea consumului de plastic, econo-
misirea resurselor naturale ºi sprijini-
rea iniþiativelor de mediu. Când eºti
preocupat sã reduci amprenta de car-
bon, eºti atent la orice decizie ºi orice
achiziþie faci, atât la birou, cât ºi aca-
sã. Se întâmplã sã mergem în naturã ºi
sã vedem multe ambalaje aruncate ºi
atunci avem impresia cã românii sunt
dezinteresaþi de sustenabilitate, dar în
acelaºi timp, la evenimentele noastre
de plantare vedem mii de persoane
care vin sã facã un efort pentru naturã,
de multe ori pe vreme rece, în timpul
lor liber, ceea ce ne dã speranþã cã sunt
tot mai mulþi oameni care vor sã înveþe
cum sã aibã grijã de mediu.

Reporter: Cât de educatã este
România faþã de alte þãri europene în
privinþa reciclãrii, respectiv a unui
consum sustenabil?

Teia Ciulacu: Din perspectivã de
sustenabilitate, din pãcate, la multe lu-
cruri involuãm sau nu avem ritmul
care sã ne permitã sã ajungem unde e
nevoie. Suntem într-o cursã con-
tra-cronometru când vine vorba de
protecþia mediului, pentru cã adesea
stricãm totul în jurul nostru. Suntem
mai mulþi oameni, economia trebuie

sã duduie, iar felul în care noi facem
activitate economicã stricã echilibre-
le între noi ºi naturã, între specii, bio-
diversitate, iar pe mãsurã ce trec anii,
aceºti indicatori nu par a se îmbunã-
tãþi.

În România, cred cã am evoluat în
acele zone unde a existat presiune de
la UE cu anumite obiective, cu anumi-
te standarde, metode de afaceri, trans-
puneri de legislaþie ºi acolo unde oa-
menii, la nivel individual sau de orga-
nizaþie, au înþeles cã e nevoie de acea-
stã schimbare, de aceastã transformare
de realitate, dacã vrem sã avem un vii-
tor decent pentru copiii ºi nepoþii
noºtri, iar aici poate cã se vede, mai e
speranþã. Vindecarea vine din acþiune.
Nimic nu schimbã lucrurile mai mult
decât atunci când te apuci de treabã ºi
vezi în jurul tãu: copacii plantaþi,
hârtia dusã la reciclare, cumpãrãturi
mai puþine ºi mai înþelepte, deci lucru-
rile din viaþa de zi cu zi pe care le poþi
influenþa.

Reporter: Cât de pregãtite sunt au-
toritãþile de la noi din punct de vedere
al politicilor sustenabile? Consideraþi
cã economia circularã primeºte destu-
lã atenþie din partea autoritãþilor noa-
stre? Dacã nu, cum credeþi cã ar trebui
sã fie implicarea acestora?

Teia Ciulacu: Avem o legislaþie
care ne-ar putea ajuta, dar avem nevo-
ie ºi de autoritãþi vigilente ºi de amen-
zi. Dacã ar exista amenzi care se pun în
practicã, oamenii ar fi mai atenþi sã
nu-ºi arunce gunoiul peste tot.

Din pãcate, economia circularã este
abia la început. Avem nevoie de atelie-
re de reparaþii, astfel încât obiectele sã
fie refolosite pe termen lung, nu arun-
cate ºi înlocuite. Statul poate susþine
deschiderea unor astfel de ateliere ºi
angajarea persoanelor cu dizabilitãþi,
ceea ce ar reduce rata ºomajului în
acest segment dezavantajat.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia vii-
toare a unei economii durabile?

Teia Ciulacu: O economie durabilã
înseamnã, în primul rând, sã avem op-
þiuni sustenabile pentru orice domeniu
de activitate, care sã fie la fel de acce-
sibile ca variantele standard. Ne aºtep-
tãm ca tot mai multe companii sã înþe-
leagã cât de important e sã adopte
practici sustenabile. La Viitor Plus,
vedem aceastã evoluþie ca pe o oportu-
nitate de a crea un echilibru între dez-
voltarea economicã ºi protecþia me-
diului.

Reporter: Vã mulþumesc! n

V
iitor Plus - asociaþia pentru dezvoltare durabilã - a luat fiin-

þã în 2006, cu scopul transformãrii ideii de dezvoltare du-

rabilã în realitate concretã, ne-a declarat Teia Ciulacu,

preºedinta ºi fondatoarea asociaþiei, menþionând cã toate

programele variate pe care le deruleazã - aliniate misiunii

pentru sustenabilitate - continuã ºi se dezvoltã în prezent.
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”Suntem într-o realã
cursã pentru salvarea

umanitãþii în faþa
schimbãrilor climatice”

(Interviu cu Simona Cocoº, Director General Zentiva România ºi Republica Moldova)

Reporter: Ce înseamnã suste-
nabilitatea pentru o companie care
activeazã în domeniul farmaceu-
tic? Cum a fost schimbat modelul
de business al Zentiva odatã cu in-
tegrarea principiilor de sustenabi-
litate?

Simona Cocoº: Astãzi, sustena-
bilitatea are o arie de acoperire mai
largã decât în trecutul recent ºi
anume mediul, problemele sociale
ºi tratamentul angajaþilor, respec-
tul pentru drepturile omului, anti-
corupþia, diversitatea ºi incluziu-
nea, ºi nu în ultimul rând sustenabi-
litatea business-ului. Acþionãm
asupra tuturor acestor planuri în
fiecare zi, în tot ceea ce întreprin-
dem.

Mare parte din acþiuni nu a pre-
supus schimbãri dramatice, ci doar
consfinþirea unui mod de lucru ºi
de a fi. ªi aici mã refer la angaja-
mentul ºi codul de eticã în ceea ce
priveºte anticorupþia ºi mita, drep-
turile omului. Probabil cã nouã
ne-a fost mai uºor sã adoptãm mai
larg principiile ºi acþiunile sustena-
bilitãþii pentru cã, fundamental,
avem un anagajament faþã de oa-
meni, de a asigura sãnãtatea ºi bu-
nãstarea tuturor.

Diversitatea ºi în principal, ega-
litatea de gen, spre exemplu, a fost
mereu o componentã culturalã, iar
astãzi avem 62% femei în total an-

gajaþi ºi 58% femei în poziþii de
conducere. Am extins însã diversi-
tatea la ºase piloni:
ü Experienþa de viaþã - în cadrul

Zentiva, lucreazã patru genera-
þii.

ü Diversitate culturalã - la nivelul
întregului Grup avem colegi din
peste 50 de naþionalitãþi ºi diferi-
te medii etice.

ü Gen ºi orientare - încurajãm oa-
menii sã fie ei înºiºi, indiferent
pe cine aleg sã iubeascã.

ü Abilitãþi - aducem laolaltã oa-
menii cu diferenþe în abilitãþile
cognitive, socio-emoþionale ºi
fizice.

ü Credinþe - încercãm sã ne înþele-
gem reciproc ºi sã învãþãm cum
afecteazã credinþele alegerile de
viaþã sau modul în care oamenii
îºi trãiesc viaþa.

ü Background - în fiecare zi, la
Zentiva, întâmpinãm oameni cu
diverse experienþe educaþionale
ºi din diferite industrii.
Contribuþia socialã în comunita-

te a fost, de asemenea, permanent
prezentã în viaþa Zentiva, în ulti-
mele decenii, cu implicare con-
stantã, anualã, în cauze care au vi-
zat în principal protecþia ºi spriji-
nul persoanelor vulnerabile. Nu-
mai anul trecut am alocat fonduri
pentru susþinerea a peste 40 de aso-
ciaþii. Lucrãm acum cu asociaþii ale
persoanelor cu deficienþe pentru a
identifica soluþii pentru integrarea
lor în Zentiva, alãturi de cei care ne
sunt deja colegi.

Însã, o schimbare majorã în mo-
dul nostru de operare a fost la nive-
lul politicilor de mediu - protecþia
mediului, reducerea amprentei de
carbon, reducerea utilizãrii resur-
selor, reciclare, eficienþã energeti-
cã ºi energie verde. În 2022, la ni-
vel de grup, am formalizat angaja-
mentul de a deveni neutri din punct
de vedere al emisiilor de carbon
pentru Scop 1 ºi Scop 2 pânã în
2030 ºi am pregãtit o foaie de par-
curs specificã pentru a reduce atât

emisiile directe, cât ºi cele indirec-
te legate de energie în lanþul nostru
valoric. În România suntem activi
din 2019 cu un proiect multianual
de împãdurire care a ajuns în al cin-
cilea an cu un total de 105.000 de
copaci plantaþi pentru refacerea
biosiversitãþii din Munþii Fãgãraº.
Deºeurile pe care le generãm în
procesul de producþie au fost redu-
se prin optimizarea planificãrii ce-
rerii pentru a evita distrugerea me-
dicamentelor, prin optimizarea
materialelor utilizate ºi reciclare.
Datoritã programelor de gestiona-
re a deºeurilor, au fost reutilizate
73% din deºeuri.

În plus, cele douã unitãþi de pro-
ducþie de la Bucureºti utilizeazã
energie provenitã 100% din surse
regenerabile ºi au beneficiat de
multiple proiecte de eficienþã
energeticã în producþie ºi genera-
rea proprie de energie electricã
prin panouri solare. Toate acestea
sunt prezentate ºi detaliate în ra-
poartele de sustenabilitate ale
Grupului, anul acesta urmând sã
ajungem la a treia ediþie de rapor-
tare. Mai avem multe de fãcut, dar
suntem total conºtienþi de respon-
sabilitatea noastrã ºi de contribu-
þia la un viitor mai bun ºi mai sãnã-
tos pentru generaþiile de astãzi ºi
de mâine.

Reporter: Care au fost obiecti-
vele de sustenabilitate ale compa-
niei în 2023 ºi ce a presupus înde-
plinirea acestora?

Simona Cocoº: Într-un termen
foarte scurt vom face public rapor-
tul de sustenabilitate al Grupului
Zentiva, din care facem parte. Oda-
tã publicat, vom putea detalia cum
am rãspuns obiectivelor sub cei trei
piloni directori ai acþiunilor suste-
nabile Zentiva - Oamenii. Planeta.
Partenerii.

”Vom continua investiþiile
de eficientizare energeticã,
susþinerea nevoilor din
comunitate ºi noi acþiuni
pentru reabilitarea
mediului”

Reporter: Care este, în 2024,
strategia de profil a companiei pe
care o conduceþi?

Simona Cocoº: Foaia de par-
curs pentru sustenabilitate este
multianualã ºi prevede obiective
ºi angajamente pe mai multe setu-
ri de activitãþi permanente. Vom
continua anul acesta investiþiile
de eficientizare energeticã, susþi-
nerea nevoilor din comunitate ºi
noi acþiuni pentru reabilitarea
mediului. De asemenea, vom
prioritiza, ºi deja este activã, ini-
þiativa noastrã ”Fabrica de Bunã-
stare”, care sprijinã starea de
bine, bunãstarea ºi dezvoltarea
personalã a echipei.

Reporter: Ce investiþii aveþi în
vedere în acest an, pe partea de su-

stenabilitate, ºi ce buget le alocaþi?
Simona Cocoº: Parte dintre

operaþiunile noastre sunt listate la
BVB, ceea ce nu permite sã deta-
liem la acest moment investiþiile
planificate. Însã în 2025, dupã pu-
blicarea raportului anual, vom pu-
tea sã detaliem.

Reporter: Zentiva România a

derulat un proiect de eficientizare
energeticã a fabricii din Bucureºti,
care urmãreºte reducerea emisiilor
de carbon în cadrul industriei în
care activaþi. Ce investiþii a necesi-
tat proiectul ºi care este obiectivul
sãu final?

Simona Cocoº: Nu este un pro-
iect singular, însã acesta, în mod
specific, reprezintã un sistem cu
pompã de cãldurã industrialã de ul-
timã generaþie pentru a produce
energie termicã. Proiectul va aduce
o reducere a amprentei de carbon
de minimum 800 tone CO2, echi-
valentul unei scãderi anuale de
14%, ºi o îmbunãtãþire a eficienþei
energetice cu 16% în fabrica Zenti-
va. Acesta a urmat altor investiþii
ample implementate, printre care
sistemul de panouri fotovoltaice
pentru producþia de energie electri-
cã la fabrica Labormed, care asigu-
rã 10% din consumul de energie al
fabricii ºi contribuie la reducerea
cu 50 de tone/an a emisiilor de CO2
la aceastã unitate de producþie. De
asemenea, compania a instalat la
fabrica Zentiva un echipament de
rãcire pentru sistemele de ventila-
þie, care asigurã rãcirea aerului fo-
losind apa, înlocuind tehnologia cu
aer condiþionat ºi realizând astfel o
economie de 11% în consumul de
energie electricã în procesul de fa-
bricaþie.

Reporter: În 2022 v-aþi impli-
cat, alãturi de Fundaþia Conserva-

tion Carpathia, într-o acþiune de
împãdurire din Munþii Fãgãraº. Aþi
încheiat acest proiect sau conti-
nuã? Ce alte parteneriate aveþi pen-
tru promovarea sustenabilitãþii?

Simona Cocoº: Este cel mai am-
plu program de mediu al nostru cu
un impact major în viitor pentru re-
abilitarea de mediu ºi creºterea ca-

pacitãþilor naturale de stocare a
carbonului. Am început proiectul
de plantare împreunã cu partenerul
Fundaþia Conservation Carpathia
în 2019 ºi suntem hotãrâþi sã conti-
nuãm, ºi anul acesta, dar ºi în viitor,
proiectele de împãdurire - reabili-
tare - protecþie a mediului, precum
ºi sã ne implicãm în proiecte de
biodiversitate. Foarte curând vom
putea anunþa noi acþiuni în aceastã
direcþie de care am ajuns sã fim fo-
arte ataºaþi ºi implicaþi.

”Avem implicarea
colegilor noºtri în tot ce
înseamnã materializarea
unui viitor mai sustenabil”

Reporter: Care au fost cele mai
mari provocãri pentru compania pe
care o conduceþi în implementarea
principiilor ESG?

Simona Cocoº: Din 2018, când
am devenit o companie indepen-
dentã, ºi am integrat o serie de
achiziþii fãcute la nivelul grupului,
suntem într-o dinamicã acceleratã.
Pe lângã aceste schimbãri, am avut
criza pandemiei, criza lanþurilor de
aprovizionare, criza din Ucraina ºi
criza inflaþiei, care toate ne-au soli-
citat capacitate de adaptare ºi rein-
ventare. Aº putea spune cã rãmân
puþine provocãri cãrora sã nu avem
încrederea cã le putem face faþã.
Mã bucurã faptul cã avem implica-
rea colegilor noºtri în tot ce înse-
amnã materializarea unui viitor
mai sustenabil.

Reporter: Consideraþi cã eco-
nomia circularã primeºte destulã
atenþie din partea autoritãþilor noas-
tre? Dacã nu, cum credeþi cã ar tre-
bui sã fie implicarea acestora?

Simona Cocoº: Îmi este greu sã
fac o astfel de apreciere. Ceea ce
ºtiu este cã de multe ori mediul pri-
vat este în avangarda schimbãrilor
bune, mult peste capacitatea de
adaptare a autoritãþilor de oriunde.
De asemenea, ºtiu cã Uniunea Eu-
ropeanã are dorinþa ºi pârghiile
prin care efectele Green Deal sã
devinã realitate.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
viitoare a unei economii durabile?

Simona Cocoº: Drumul cãtre o
lume mai sustenabilã este fãrã înto-
arcere ºi va produce schimbãri ge-
neraþionale, fãrã îndoialã. Probabil
cã industrializarea a fost ultima pe-
rioadã de schimbãri economice ºi
sociale de o amploare similarã.
Suntem într-o realã cursã pentru
salvarea umanitãþii în faþa schim-
bãrilor climatice, un “tren” în care
umanitatea a urcat destul de târziu
ºi care nu este o opþiune, ci un im-
perativ. În acest “tren” avem acum
ºi alte teme critice, precum egalita-
tea, echitatea ºi bunãstarea oame-
nilor. Eu privesc cu optimism aces-
te schimbãri, care nu sunt uºor de
fãcut ºi care necesitã resurse consi-
derabile, prin care nu doar econo-
mia trebuie sã se schimbe, ci ºi deci-
ziile ºi comportamentul fiecãruia.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Deºeurile pe care le generãm în procesul de
producþie au fost reduse prin optimizarea
planificãrii cererii pentru a evita distrugerea
medicamentelor, prin optimizarea materialelor
utilizate ºi reciclare. Datoritã programelor de
gestionare a deºeurilor, au fost reutilizate 73%
din deºeuri".

O
schimbare majorã în modul de operare al companiei Zen-

tiva a fost la nivelul politicilor de mediu - protecþia mediu-

lui, reducerea amprentei de carbon, reducerea utilizãrii

resurselor, reciclare, eficienþã energeticã ºi energie ver-

de, ne-a declarat Simona Cocoº, Director General Zenti-

va România ºi Republica Moldova, subliniind cã cele douã unitãþi de

producþie de la Bucureºti utilizeazã energie provenitã 100% din

surse regenerabile ºi au beneficiat de multiple proiecte de eficienþã

energeticã în producþie ºi generarea proprie de energie electricã

prin panouri solare.

În România suntem activi din 2019 cu un
proiect multianual de împãdurire care a ajuns
în al cincilea an cu un total de 105.000 de
copaci plantaþi pentru refacerea biosiversitãþii
din Munþii Fãgãraº".

Cele douã unitãþi de producþie de la Bucureºti
utilizeazã energie provenitã 100% din surse
regenerabile ºi au beneficiat de multiple
proiecte de eficienþã energeticã în producþie ºi
generarea proprie de energie electricã prin
panouri solare".



INDUSTRIA ALIMENTARA

”Sustenabilitatea
înseamnã sã faci lucrurile

aºa cum trebuie”
(Interviu cu Theodora Popa-Liteanu, vicepreºedinte Transavia SA)

l ”Pentru noi, sustenabilitatea este gândire pe termen lung, pentru care avem o strategie clarã, care implicã tot lanþul de valoare,
angajaþii ºi partenerii noºtri”

Reporter: Ce înseamnã sustena-
bilitatea pentru o companie care acti-
veazã în domeniul alimentar? Cum
s-a schimbat modelul de business al
Transavia odatã cu integrarea princi-
piilor de sustenabilitate?

Theodora Popa-Liteanu: Indife-
rent de sectorul economic în care ac-
tiveazã o companie, sustenabilitatea
este un angajament puternic care are
ca scop satisfacerea cerinþelor actua-
le fãrã a compromite capacitatea ge-
neraþiilor viitoare de a le satisface pe
ale lor. Altfel spus, sustenabilitatea
înseamnã sã faci lucrurile aºa cum
trebuie, având un echilibru între
aspectele economice, sociale ºi de
mediu, care trebuie adresate simul-
tan. În industria alimentarã acest lu-
cru implicã oferirea de produse sigu-
re, sãnãtoase ºi de calitate, gestiona-
rea responsabilã a resurselor, bunã-
starea animalelor, reducerea emisii-
lor de carbon ºi a consumului de apã
ºi energie, promovarea unui lanþ de
aprovizionare etic ºi transparent,
protejarea biodiversitãþii ºi respect
faþã de oameni. Statisticile interna-
þionale indicã faptul cã industria ali-
mentarã este responsabilã de aproxi-
mativ o treime din emisiile de gaze
cu efect de serã, aspect care atrage
atenþia a numeroase pãrþi interesate,
de la autoritãþi de reglementare, la
activiºti, de la organizaþii de protec-
þie a mediului ºi a animalelor la con-
sumatori, care vin cu presiuni pentru
revizuirea practicilor, adoptarea de
mãsuri prin care sã se reducã am-
prenta de carbon pe întregul lanþ de
aprovizionare ºi aºa mai departe.

În ceea ce priveºte Transavia, în
loc sã ne întrebãm: ”ce aºteptãri au
sau vor avea pãrþile interesate în ceea
ce priveºte durabilitatea?”, noi
ne-am întrebat, cu mult timp înainte
ca sustenabilitatea sã devinã subiect
discutat în toate mediile: ”ce noi
oportunitãþi ni se deschid prin adre-
sarea provocãrilor legate de durabili-
tate?”. Modelul nostru integrat
100% vertical, cu facilitãþi deþinute,
unic în regiune, ne-a permis sã adre-
sãm ºi sã controlãm toate aspectele
de la un capãt al lanþului, la celãlalt,
încã de acum mai bine de 15 ani. Am

tradus, aceastã abordare end-to-end,
în strategia noastrã de dezvoltare, de
la bob la furculiþã. Iar în ultimii ani,
am adãugat încã o componentã care
ne-a permis sã preluãm conducerea
ºi în domeniul sustenabilitãþii în sec-
tor: de la bob la furculiþã ºi ”înapoi”.
Prin acest mod de lucru ne îngrijim
sã reducem ºi chiar sã eliminãm ge-
nerarea de deºeuri. Ne-am asumat
astfel un angajament puternic faþã de
viitor ºi am recunoscut responsabili-
tatea pe care o avem faþã de comuni-
tate ºi mediul în care activãm. An de
an investim profitul pe care îl gene-
rãm pentru a susþine dezvoltarea du-
rabilã, modernizarea facilitãþilor de
producþie ºi adoptarea unui manage-
ment eficient al deºeurilor.

”Avem o gândire pe
termen lung, care implicã
grijã pentru resurse”

Reporter: Care au fost obiective-
le de sustenabilitate ale companiei în
2023 ºi ce a presupus îndeplinirea
acestora?

Theodora Popa-Liteanu: ªi în
ceea ce priveºte sustenabilitatea
avem o gândire pe termen lung, care
implicã grijã pentru resurse prin
aportul activ al tuturor angajaþilor ºi
investiþii constante. Stabilitatea ºi
soliditatea financiarã ne-a permis sã
rãspundem rapid ºi agil la schimbãri-
le ºi volatilitatea din ultimii ani ºi sã
capitalizãm oportunitãþile pe care
le-am identificat pentru a ne îndepli-
ni obiectivele noastre de sustenabili-
tate. Astfel, în 2023, am acordat
atenþie deosebitã angajaþilor, asi-
gurându-ne cã le protejãm veniturile
în contextul schimbãrilor fiscale din
partea a doua a anului. De asemenea,
ne-am preocupat continuu pentru a
asigura condiþii de bunãstare a ani-
malelor, peste cerinþele legale ºi de a
ne minimiza impactul asupra mediu-
lui. Am continuat sã investim masiv
în energie verde, în eficientizarea
lanþului valoric ºi în managementul
deºeurilor, contribuind astfel la di-
minuarea semnificativã a amprentei
noastre de carbon. Am finalizat in-
vestiþii de peste 35 milioane de euro

din fonduri proprii în diverse proiec-
te, îmbinând creºterea economicã cu
o viziune profundã asupra impactu-
lui nostru faþã de mediu. Cele aproxi-
mativ 30 de hectare de panouri foto-
voltaice ºi staþia de cogenerare de
înaltã eficienþã electricã implemen-
tate de noi în ultimii doi ani, în cel
mai mare proiect în energie verde din
industria alimentarã din România, ne
vor permite sã ne acoperim din ener-
gie regenerabilã între 80% ºi 100%
din energia necesarã în procesele de
producþie. Aº aminti aici ºi construc-
þia de noi hale eficiente energetic
pentru creºterea puilor ºi dezvoltarea
unei noi baze de depozitare a cerea-
lelor. Anul trecut, am început sã fim
mai atenþi ºi la Output 3, anticipând
cerinþele noii Directive Europene.
Am realizat ºi o evaluare externã a
performanþei noastre de sustenabili-
tate, realizatã cu ESG – Synesgy de
la ICAP CRIF, ºi am solicitat furni-
zorilor noºtri evaluãri similare a im-
pactului lor ESG, facilitându-le ac-
cesul la aceeaºi platformã. Acest
exerciþiu ne-a ajutat sã înþelegem
mai bine cum ne raportãm la cele mai
bune practici din industrie la nivel
internaþional ºi cu siguranþã vom
continua în aceastã direcþie.

Toate aceste acþiuni concrete ne
permit sã afirmãm cã Transavia face

ce spune ºi spune ce face, fiind me-
reu un model de bune practici pentru
sector.

Reporter: Care este, în 2024,
strategia de profil a companiei pe
care o conduceþi? Ce investiþii aveþi
în vedere în acest an, în domeniu, ºi
ce buget le alocaþi?

Theodora Popa-Liteanu: Pentru
noi, sustenabilitatea este gândire pe
termen lung, pentru care avem o stra-
tegie clarã, care implicã tot lanþul de
valoare, angajaþii ºi partenerii noºtri.
De aceea, prin tot ce facem, dublãm
sustenabilitatea financiarã cu grija
pe care o manifestãm faþã de anga-
jaþi, pentru bunãstarea animalelor,
pentru protejarea mediului ºi dezvol-
tarea comunitãþilor. În 2024, Transa-
via va continua sã reinvesteascã pro-
fitul generat anterior alocând peste
50 de milioane de euro, din fonduri
proprii. Astfel, vom susþine dezvol-
tarea rapidã ºi durabilã, prin proiecte
cu randament ridicat în moderniza-
rea ºi extinderea capacitãþilor de pro-
ducþie, prin digitalizare, eficientiza-
re ºi optimizare a lanþului valoric
prin abordarea circularã în toate acti-
vitãþile ”de la bob la furculiþã... ºi
înapoi”, reutilizând oriunde se poate
fiecare element rezultat din procese-
le de producþie, prin inovaþii ºi extin-
derea portofoliului de produse.

”În ultimii ani, peste 90%
dintre furnizorii noºtri au
fost locali, astfel încât sã
reducem pe cât posibil ºi
amprenta de mediu
generatã de transport”

Reporter: Ce modificãri aþi fãcut
la nivelul lanþului de aprovizionare
pentru ca acesta sã fie prietenos cu
mediul?

Theodora Popa-Liteanu: Aface-
rea noastrã de familie este 100% in-
tegratã vertical, ceea ce ne permite sã
controlãm mai bine atât costurile, cât
ºi impactul. Totuºi, avem numeroºi
parteneri ºi furnizori care la rândul
lor au impact atunci când pregãtesc
produsele ºi serviciile pe care le con-
tractãm. Ne asigurãm cã ºi ei, la
rândul lor, promoveazã ºi împãr-
tãºesc aceleaºi principii de calitate ºi
siguranþã ale produselor fabricate
sau serviciilor prestate ºi cã urmeazã
aceleaºi valori de naturã socialã ºi de
mediu pe întreg lanþul lor de produc-
þie. În ultimii ani, peste 90% dintre
furnizorii noºtri au fost locali, astfel
încât sã reducem pe cât posibil ºi am-
prenta de mediu generatã de tran-
sport. Transavia susþine astfel ºi dez-
voltarea localã, analizând cu atenþie
ofertele furnizorilor locali sau ale ce-
lor internaþionali care au puncte de
lucru în România.

Reporter: Care consideraþi cã
este rolul unui consum sustenabil în
contextul provocãrilor ultimilor ani?
Cum s-a schimbat comportamentul
consumatorilor în ultimii ani, res-
pectiv interesul pentru alimente pro-
duse în mod sustenabil?

Theodora Popa-Liteanu: Viito-
rul este al tuturor ºi de aceea fiecare
trebuie sã contribuie. Consumatorii
se aºteaptã ca mediul economic ºi in-
stituþiile statului sã facã acþiuni în di-
recþia de durabilitate. Însã este esen-
þial ca fiecare dintre noi sã „umplem
sacul” cu acþiuni oricât de mici.
Campaniile de conºtientizare deru-
late de companii, între care ºi Trans-
avia, ºi de societatea civilã ajutã ºi,
cu siguranþã, în ultimii ani tot mai
mulþi consumatori sunt mai atenþi,
înþeleg mai bine eforturile ºi acþiuni-
le concrete fãcute de anumite com-
panii, aleg produse durabile ºi acþio-
neazã la rândul lor mult mai sustena-
bil. Prin alegeri informate ºi respon-
sabile în ceea ce priveºte calitatea
produselor, modul în care acestea au
fost produse ºi cum se consumã op-
tim, fiecare individ poate deveni un
agent al schimbãrii în direcþia unei
lumi durabile pentru generaþiile vii-
toare.

În ceea ce ne priveºte, nouã ne pla-

ce sã spunem cã toþi cei peste 2.300
de angajaþi ai noºtri lucreazã în su-
stenabilitate pentru cã au grijã de re-
surse, fãcând lucrurile exact aºa cum
trebuie, zi de zi. Pe lângã produsele
sigure ºi de înaltã calitate pe care le
oferim consumatorilor, avem ºi o Po-
liticã ”Zero Pierderi” pe tot procesul
de producþie, care ne permite sã fim
cea mai eficientã companie din sec-
tor, în timp ce protejãm mediul.
Transavia este unul dintre foarte pu-
þinii producãtori din industria ali-
mentarã din România care a optat sã
utilizeze integral subprodusele nede-
stinate consumului uman rezultate
din lanþul tehnologic, evitând, prac-
tic, generarea de deºeuri. 2023 a
însemnat const ru i rea a c i rca
35.000mp de platforme pentru com-
postarea dejecþiilor de pasãre, pe ul-
terior le valorificãm pentru fertiliza-
rea terenurilor agricole deþinute de
companie. Am adus ºi alte îmbunãtã-
þiri semnificative ale infrastructurii
noastre de management al deºeuri-
lor. Am extins fabrica de prelucrare a
deºeurilor generate din activitatea de
sacrificare a pasãrilor ºi am construit
o nouã fabricã de prelucrare a deºeu-
rilor staþiilor de incubaþie ºi a pierde-
rilor prin mortalitate în procesul de
creºtere a pasãrilor.

”Am construit afacerea în
mod sãnãtos, cu o bazã
solidã ºi durabilã”

Reporter: Care au fost cele mai
mari provocãri pentru compania pe
care o conduceþi în implementarea
principiilor ESG?

Theodora Popa-Liteanu: Deviza
noastrã a fost, încã de la început, sã
facem lucrurile aºa cum trebuie. Am
construit afacerea în mod sãnãtos, cu
o bazã solidã ºi durabilã. Principiile
ESG, chiar dacã nu purtau acest
nume, au fost mereu în centrul acti-
vitãþilor noastre. Provocarea a venit
atunci când a trebuit sã schimbãm
mentalitãþile prin care toatã lumea sã
respecte regulile în colaborare ºi în
societate, pentru cã doar aºa putem
sã avem respect faþã de oameni ºi gri-
jã realã faþã de mediu.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
viitoare a unei economii durabile?

Theodora Popa-Liteanu: În noul
context în care avem reglementãri
tot mai stricte ºi consumatorii au
aºteptãri din ce în ce mai mari ºi cu
privire la sustenabilitatea companii-
lor ºi a produselor pe care le preferã,
putem parafraza un citat celebru
spunând cã ”economia va fi durabilã
sau nu va fi deloc”.

Reporter: Vã mulþumesc! n

S
ustenabilitatea în industria alimentarã implicã oferirea de
produse sigure, sãnãtoase ºi de calitate, gestionarea res-
ponsabilã a resurselor, bunãstarea animalelor, reducerea
emisiilor de carbon ºi a consumului de apã ºi energie, pro-
movarea unui lanþ de aprovizionare etic ºi transparent,

protejarea biodiversitãþii ºi respect faþã de oameni, ne-a declarat
Theodora Popa-Liteanu, vicepreºedinte Transavia SA, menþionând
cã, pentru compania pe care o reprezintã, sustenabilitatea este
gândire pe termen lung, pentru care aceasta are o strategie clarã,
care implicã tot lanþul de valoare, angajaþii ºi partenerii.
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Transavia este liderul pieþei locale de carne de pui,
fiind una dintre cele mai importante afaceri de fa-
milie, care deþine ºi produce brandul de carne de
pui Fragedo ºi semipreparate pe bazã de pui Papa-
ne. Cu capital 100% românesc, compania este in-
clusã în topul celor mai valoroase portofolii de mãr-
ci din România. Transavia opereazã sustenabil cu
un model de business integrat 100% vertical, ba-
zat pe cele mai bune practici ºi cele mai stricte pro-
tocoale în întreg lanþul de producþie ºi distribuþie,
de la bob la furculiþã. Este singurul producãtor din

þarã care oferã produse din carne de pui provenitã
exclusiv de la puii crescuþi în fermele deþinute. În
cei aproape 33 de ani de activitate, Transavia a in-
vestit constant în modernizare ºi în tehnologie de
ultimã generaþie ºi a adoptat inovaþia ca sursã de
creºtere sustenabilã a business-ului ºi de predicti-
bilitate pentru viitor. Unul dintre cei mai mari anga-
jatori români, Transavia are în prezent peste 2.300
de angajaþi, care activeazã preponderent în cele 31
ferme de creºtere a pãsãrilor ºi în cele 4 ferme de
producþie vegetalã, în fabrica de nutreþuri combi-

nate, în cele 3 abatoare de ultimã generaþie ºi în fa-
brica de procesare a cãrnii. În fermele Transavia,
localizate în opt judeþe din România, se produc
anual peste 100.000 de tone de carne de pui.
Aproximativ 30% din producþia anualã a companiei
merge cãtre export, în mai multe state europene ºi de
pe alte continente. Fragedo, brand emblemã al com-
paniei, este primul brand din România care, în urma
evaluãrii Consiliului Român pentru Publicitate (RAC)
a primit dreptul de a purta pe spotul TV sigiliul Marca
Eticã, ce atestã respectarea principiilor etice ºi a bu-

nelor practici în publicitate. Transavia publicã Rapo-
arte de Sustenabilitate din 2019 ºi este singura com-
panie cu capital 100% românesc care ºi-a asumat
standardele pentru a fi co-semnatarã a Codului de
Conduitã al UE cu privire la Practicile Responsabile
Comerciale ºi de Marketing în Sectorul Alimentar.
Transavia are cea mai mare investiþie în energie
verde din industria alimentarã din România, datori-
tã cãreia îºi poate asigura pânã la 100% energia
necesarã proceselor tehnologice din surse proprii,
regenerabile. n
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